
PROTOKÓŁ NR 1/2018
 z posiedzenia Komisji Oświaty,

Polityki Społecznej i Promocji Powiatu.
z dnia 28 listopada 2018 roku.

Rozpoczęcie posiedzenia: godz.11.00
Zakończenie posiedzenia: godz. 13.04.
Miejsce: sala konferencyjna nr 206 Starostwa Powiatowego w Wałbrzychu, przy al. Wyzwolenia 24
W posiedzeniu udział wzięli:
Radni Powiatu Wałbrzyskiego ze składu stałej Komisji Oświaty, Kultury i Promocji Powiatu wg
listy obecności stanowiącej Załącznik nr 1 do protokołu.
Goście zaproszeni wg listy obecności stanowiącej załącznik nr 2 do protokołu.

Przewodniczący  Komisji  Oświaty,  Polityki  Społecznej  i  Promocji  Powiatu Adam Zdeb  po
powitaniu Radnych oraz gości zaproszonych stwierdził quorum (11 Radnych obecnych). Następnie
zapytał czy są uwagi do proponowanego porządku obrad (porządek obrad stanowi załącznik nr 3 do
protokołu) 
Uwag nie  zgłoszono więc  Przewodniczący  Komisji  Oświaty,  Polityki  Społecznej  i  Promocji
Powiatu Adam Zdeb  przystąpił  do procedury przegłosowania  porządku obrad ze zmianami,  w
następującym brzmieniu:

1. Przyjęcie porządku obrad.
2. Wybór wiceprzewodniczącego Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu.
3. Rozpatrzenie i  zaopiniowanie projektu uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie

budżetowej powiatu wałbrzyskiego na 2019 rok.
4. Rozpatrzenie i  zaopiniowanie projektu uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie

przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Wałbrzyskiego na lata 2019-2028.
5. Rozpatrzenie i  zaopiniowanie projektu uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie

przyjęcia  Powiatowego  programu  profilaktycznego  w zakresie  promowania  i  wdrażania
prawidłowych  metod  wychowawczych  w  stosunku  do  dzieci  w  rodzinach  zagrożonych
przemocą w rodzinie w Powiece Wałbrzyskim na lata 2019-2023.

6. Rozpatrzenie i  zaopiniowanie projektu uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie
przyjęcia  Powiatowego  programu  oddziaływań  korekcyjno-edukacyjnych  dla  osób
stosujących przemoc w rodzinie w Powiece Wałbrzyskim na lata 2019-2021. 

7. Rozpatrzenie i  zaopiniowanie projektu uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie
wystąpienia Powiatu Wałbrzyskiego ze Stowarzyszenia Lokalna Organizacja Turystyczna
Aglomeracja Wałbrzyska z siedzibą w Wałbrzychu.

8. Sprawy bieżące. 
                                  

Ad 1
W wyniku głosowania  6  za,  0  przeciw,  0  wstrzymujących  się  (6  Radnych obecnych)  Komisja
przyjęła porządek obrad.

Ad 2
Przewodniczący  Komisji  Oświaty,  Polityki  Społecznej  i  Promocji  Powiatu Adam  Zdeb
przystąpił do wyłaniania kandydatów na funkcję wiceprzewodniczącego  Komisji Oświaty, Polityki
Społecznej i Promocji Powiatu. Poprosił o zgłaszanie kandydatur.
Członek Zarządu Powiatu Wałbrzyskiego Mirosław Potapowicz zgłosił  kandydaturę radnego
Bogusława Uchmanowicza.
Radny Bogusław Uchmanowicz wyraził zgodę.
Radny Bogusław Stochaj zgłosił kandydaturę radnej Ewy Dorosz.
Radna Ewa Dorosz wyraziła zgodę.



Przewodniczący Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Adam Zdeb poddał
pod głosowanie kandydaturę radnego Bogusława Uchmanowicz na funkcję wiceprzewodniczącego
Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu.
Za objęciem funkcji wiceprzewodniczącego przez radnego Bogusława Uchmanowicza głosowało
7 radnych, 4 przeciw, 0 wstrzymujących się (11 radnych obecnych). 
Przewodniczący Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Adam Zdeb poddał
pod głosowanie kandydaturę radnej Ewy Dorosz na funkcję wiceprzewodniczącej Komisji Oświaty,
Polityki Społecznej i Promocji Powiatu.
Za  objęciem  funkcji  wiceprzewodniczącej  przez  radną  Ewę  Dorosz  głosowało  4  radnych,
7 przeciw, 0 wstrzymujących się (11 radnych obecnych). 

W wyniku ww. głosowań na funkcję wiceprzewodniczącego Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i
Promocji Powiatu wybrano radnego Bogusława Uchmanowicza.

Ad 3
Skarbnik  Powiatu  Wałbrzyskiego  Joanna  Błażuk omówiła  szczegółowo  projekt  uchwały
budżetowej  powiatu  wałbrzyskiego  na  2019 rok  –  projekt  uchwały  stanowi  załącznik  nr  4  do
protokołu.

• Ustala się dochody  budżetu powiatu  w wysokości 47.544.262,47 zł  

    z tego: 

a) dochody  bieżące w wysokości       47.544.262,47 zł  

b) dochody majątkowe w wysokości                   0,00 zł

• Ustala się  wydatki  budżetu powiatu  w wysokości 48.110.982,90  zł  

    z tego: 

a) wydatki  bieżące w wysokości       44.340.982,90  zł 

b) wydatki majątkowe w wysokości     3.770.000,00  zł

• Ustala  się  deficyt  budżetu  powiatu  w  wysokości  566.720,43  zł,  który  zostanie  pokryty
przychodami pochodzącymi z wolnych środków.

• Ustala się przychody budżetu w wysokości 2.226.720,43 zł stanowiące  wolne środki.

• Ustala  się  rozchody w kwocie 1.660.000 zł  z tytułu spłat  zaciągniętych kredytów, które
zostaną pokryte przychodami pochodzącymi z wolnych środków.

• Ustala  się  roczne  limity  dla  zobowiązań  z  tytułu  zaciąganych  kredytów i  pożyczek  na
pokrycie  występującego  w  ciągu  roku  przejściowego  deficytu  budżetu  w  wysokości
1.500.000 zł.

• Ustala się rezerwę  ogólną  w wysokości - 100.000 zł  

• Ustala się rezerwy celowe w wysokości - 330.000 zł   z przeznaczeniem na finansowanie
wydatków bieżących:                  

– na zadania  wynikające z  programu współpracy z organizacjami pozarządowymi oraz   
podmiotami  wymienionymi  w  ustawie  o  działalności  pożytku  publicznego  i  
wolontariacie -     48.000 zł

– na zadania w ramach inicjatyw lokalnych                                                        -       2.000 zł
         - na wkład własny w realizacji projektów                                                    -     20.000 zł

    - na zadania budżetu partycypacyjnego     -   150.000 zł 
    - na realizację zadań własnych w zakresie zarządzania 
      kryzysowego                           -   110.000 zł



W budżecie na rok 2019, zgodnie z zawiadomieniem  Ministerstwa Finansów, wstępna wysokość
subwencji oświatowej, która zostanie przyznana powiatowi wynosi 11.000.110 zł. 

➢ Wydatki na oświatę:  12.424.88,43 zł,  tj.  ponad 25% ogółu wydatków zaplanowanych w
budżecie powiatu.  
Powiat wałbrzyski finansuje 3 placówki oświatowe:

• Młodzieżowy Ośrodek Socjoterapii w Walimiu – 2.326.86 zł
• Specjalny Ośrodek Szkolno-Wychowawczy w Nowym Siodle  - 3.750.000 zł
• Zespól Szkół im. Marii Skłodowskiej-Curie w Szczawnie-Zdroju – 1.793.403 zł

Placówki niepubliczne:
• Powiatowa Poradnia Psychologiczno-Pedagogiczna, z filią w Szczawnie-Zdroju – 1.047.357

zł
• Niepubliczna Szkoła Podstawowa Specjalna w Szczawnie-Zdroju  - 1.000.400 zł
• Niepubliczna Poradnia w Mieroszowie – 55.000 zł 
• Dom Wczasów Dziecięcych w Sokołowsku  1.520.00 0 zł
➢ Na wydatki łącznie związane placówkami oświatowymi przeznacza się kwotę – 12.323.089

zł.
➢ Wydatki majątkowe, które będą realizowane w tych placówkach – 101.000 zł.
➢ Planowane zadania inwestycyjne w placówkach:
• Modernizacja  instalacji  sanitarnej  w  Młodzieżowym Ośrodek  Socjoterapii  w  Walimiu  -

45.000 zł
• Wykonanie  ogrodzenia  i  bramy  wjazdowej  w  Specjalnym  Ośrodku  Szkolno-

Wychowawczym w Nowym Siodle – 11.000 zł
• Odwodnienie budynku Młodzieżowego Ośrodka Socjoterapii w Walimiu – 45.000 zł.

➢ Wydatki na „Pomoc społeczną” (ponad 13 mln zł, tj. ponad 27% ogółu budżetu i wydatków
budżetowych). 

• Powiatowy Środowiskowy Dom Samopomocy w Wałbrzychu  – 630.900 zł
• Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie w Wałbrzychu  - 1.306.378 zł
• rodziny zastępcze – 4.275.000 zł
• działalność  placówek  opiekuńczo-wychowawczych  (domy  dziecka)  –

3.231.725 zł
➢ Wydatki majątkowe związane z pomocą społeczną (440.000 zł łącznie):
• Modernizacja ogrzewania budynku przy ul. Kłodzkiej w Jedlinie-Zdroju – 25.000 zł
• Wymiana balustrad i poręczy w Domu Dziecka przy ul. Chojnowskiej 13 w Jedlinie-Zdroju

– 15.000 zł
• Zagospodarowanie terenu wokół Domu Dziecka Catharina w Nowym Siodle – 50.000 zł 
• Zmiana sposobu użytkowania części budynku Domu Dziecka Catharina w Nowym Siodle,

na budynek wielorodzinny

➢ Realizacja projektów w Zespole Szkół im. Marii Skłodowskiej-Curie w Szczawnie-Zdroju
oraz  w Młodzieżowym Ośrodku Socjoterapii  w Walimiu,  w ramach RPO Województwa
Dolnośląskiego 

• „Czas na zawodowców” 
• Wsparcie na zawodowym starcie”
• „Dajemy szansę - Włączamy myślenie -  Integrujemy społecznie”

➢ „Polityka społeczna”  - ponad 5 mln zł:
➢ „Kultura i dziedzictwo kulturowe” - 123.200 zł



➢ Kultura fizyczna – 69.900 zł

Przewodniczący  Komisji  Oświaty,  Polityki  Społecznej  i  Promocji  Powiatu Adam  Zdeb
otworzył dyskusję.
Radny Bogdan Stochaj powiedział, że chciałby mieć odniesienie do lat poprzednich, z uwagi na
fakt,  że  brak  jest  porównania  do  innych  budżetów  powiatu.  Zwrócił  się  z  sugestią,  aby  w
przyszłości możliwe było dokonanie takiej analizy porównawczej.
Starosta  Wałbrzyski  Krzysztof  Kwiatkowski przypomniał,  że  wszystkie  uchwały  budżetowe
dostępne  są  na  stronie  BIP tut.  urzędu i  każdy może się  z  ich  treścią  zapoznać.  Jednocześnie
zachęcił  radnych do brania udziału w dyskusji.  Zaznaczył,  że omawiany projekt budżetu został
przygotowany przez zarząd minionej kadencji  rady, z uwzględnieniem złożonych przez radnych
wniosków. 
Radny Leonard Górski zwrócił uwagę na zapis w projekcie uchwały budżetowej, który wskazuje
na ograniczanie wydatków bieżących. Wskazał na wzrost wynagrodzeń w tut. Starostwie, gdzie w
2018  roku wynosiły one 7,7 mln zł, a w roku 2019 r. planuje się na ten cel wydatki w kwocie  98,5
mln zł. Następnie wskazał, że kwota bezzwrotnych pozyskiwanych środków zewnętrznych w roku
2018 wynosiła 1,5 mln zł, natomiast w roku 2019  nie ma żadnych środków na ten cel. Zapytał jaki
jest tego powód. 
Starosta Wałbrzyski Krzysztof Kwiatkowski w odniesieniu do środków zewnętrznych wyjaśnił,
że w roku ubiegłym zapisane były środki już pozyskane, z uwagi na fakt, że zapadły wówczas
rozstrzygnięcia  w  zakresie,  np.  Programu  Przebudowy  Dróg  Gminnych  i  Powiatowych.
Przypomniał,  że obecnie zadanie inwestycyjne pn.: Przebudowa drogi powiatowej w Witkowie, nie
uzyskało  stosownej  liczby  punktów.  Dodał,  że  zarząd  powiatu  pozostawił  jednak  to  zadanie
inwestycyjne z zabezpieczonym wstępnym wkładem własnym w kwocie  50.000 zł. Jeżeli pojawi
się możliwość uzyskania wsparcia, to powiat będzie się starał o pozyskanie tych środków. Starosta
podkreślił  również fakt,  że  deficyt  planowany jest  na poziomie 600.000 zł  i  nieplanowane jest
zaciągniecie  żadnych  zobowiązań.  Nadmienił,  że  w  czasie  roku  pojawiają  się  możliwości
pozyskania rożnych środków.  Zaznaczył też, że nie zostaną wpisane w budżecie powiatu założenia
hipotetyczne. 
Skarbnik Powiatu Wałbrzyskiego Joanna Błażuk odpowiedziała, że w budżecie powiatu na rok
2019 wynagrodzenia osobowe pracowników zabezpieczone są w kwocie 4.922.695 zł, natomiast
wszystkie  wydatki  ogółem  na  administrację  publiczną  wynoszą  9.600.000  zł.  Przewidywane
tegoroczne wykonanie na administracje publiczną ma wynieść 9.300.000 zł. 
Radny  Bogusław  Uchmanowicz odniósł  się  do  działu  750  Administracja  Publiczna  –
przeprowadzenie kwalifikacji wojskowej (24.000 zł) i zapytał na czym to zadanie polega.
Skarbnik Powiatu Wałbrzyskiego Joanna Błażuk odpowiedziała, że jest to program rządowy i
każdego  roku  powiat  wałbrzyski  przeprowadza  kwalifikację  wojskową.  Wspomniała,  że  środki
finansowe na to zadanie pochodzą z resortowego ministerstwa. Nadmieniła, że chodzi o rejestrację
poborowych.
Starosta Wałbrzyski Krzysztof Kwiatkowski dodał, że jest to zadanie zlecone przez administrację
rządową. 
Radny Leonard Górski zapytał jaka jest prognozowana kwota długu na koniec roku 2018.
Skarbnik Powiatu Wałbrzyskiego Joanna Błażuk wskazała,  że kwota zadłużenia  powiatu  na
koniec  2018  roku  wyniesie  13.900.000  zł,  zaś  na  koniec  roku  2019  roku  będzie  to  kwota
12.321.000  zł. 
Radna  Ramona  Bukowska  dołączyła  do  posiedzenia  komisji  (12  radnych  obecnych):
godz. 11.15. 
Radna  Ramona  Bukowska zapytała  jakie  wnioski  składane  były  do  budżetu  powiatu
wałbrzyskiego na rok 2019 w zakresie merytorycznym komisji.
Starosta Wałbrzyski Krzysztof Kwiatkowski wskazał, że wszystkie wnioski radnych dostępne są
na stronie internetowej BIP tut. urzędu, dodając, że pracownicy Biura Rady przygotują radnej taki
wykaz. 



Więcej uwag nie zgłoszono. 
Przewodniczący Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Adam Zdeb poddał
pod głosowanie pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały budżetowej powiatu wałbrzyskiego na
2019 rok.
W wyniku głosowania: 7 za, 1 przeciw, 4 wstrzymujących się (12 radnych obecnych na sali obrad)
projekt uchwały budżetowej powiatu wałbrzyskiego na 2019 rok został zaopiniowany pozytywnie. 

Ad 4
Skarbnik Powiatu Wałbrzyskiego Joanna Błażuk przedstawiła projekt uchwały Rady Powiatu
Wałbrzyskiego w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Wałbrzyskiego na
lata 2019-2028 – projekt uchwały stanowi załącznik nr 5 do protokołu. Powiedziała, że wszystkie
wskaźniki  dotyczące równowagi budżetowej zostały zachowane. Szacuje się wstępnie, że budżet
roku 2018 zakończy się  nadwyżką,  którą  wprowadza się  w roku 2019.  Następnie  przedstawiła
informację dotyczącą zaciągniętych kredytów w latach ubiegłych. Zadłużenie na koniec 2019 roku
wynosić będzie 12.321.000 zł, ponieważ planuje się spłatę zobowiązań w wysokości 1.6660.000 zł. 
Przewodniczący  Komisji  Oświaty,  Polityki  Społecznej  i  Promocji  Powiatu  Adam  Zdeb
otworzył dyskusję.
Radna Ramona Bukowska zapytała z czego wynika nadwyżka budżetowa.
Skarbnik Powiatu Wałbrzyskiego Joanna Błażuk  wyjaśniła, że wynika to z faktu, że dochody
bieżące będą wyższe od wydatków o ponad 2 mln zł. 
Starosta  Wałbrzyski  Krzysztof  Kwiatkowski dodał,  że  z  wykazanej  nadwyżki  będzie   m.in.
pokryty przyszłoroczny deficyt. 
Radna Ramona Bukowska zapytała z czego będzie wynikać zwiększenie dochodów. 
Skarbnik Powiatu  Wałbrzyskiego Joanna Błażuk  odpowiedziała,  że  szacuje  się,  że  dochody
zostaną wykonane w 100%, czyli tak, jak zakładane było w budżecie. Dodała, że  wydatki zostaną
wykonane w mniejszej wysokości, stąd też powstała różnica, która będzie nadwyżką budżetową. 
Radny Leonard Górski zapytał o jakie działy budżetowe chodzi.
Skarbnik Powiatu Wałbrzyskiego Joanna Błażuk  dodała, że chodzi o wydatki bieżące i wydatki
majątkowe  - wykonanie będzie niższe od zaplanowanego o ponad 2 mln zł. 
Więcej uwag nie zgłoszono. 
Przewodniczący Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Adam Zdeb poddał
pod  głosowanie  pozytywne  zaopiniowanie  projektu   uchwały Rady  Powiatu  Wałbrzyskiego  w
sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Wałbrzyskiego na lata 2019-2028
W wyniku głosowania: 8 za, 0 przeciw, 4 wstrzymujących się (12 radnych obecnych na sali obrad)
projekt  uchwały Rady  Powiatu  Wałbrzyskiego  w  sprawie  przyjęcia  Wieloletniej  Prognozy
Finansowej Powiatu Wałbrzyskiego na lata 2019-2028 został zaopiniowany pozytywnie. 

Ad 5
Kierownik Instytucjonalnej Pieczy Zastępczej w Powiatowym Centrum Pomocy Rodzinie w
Wałbrzychu  Magdalena  Kołodziejczyk przedstawiła  projekt  uchwały  Rady  Powiatu
Wałbrzyskiego  w  sprawie  przyjęcia  Powiatowego  programu  profilaktycznego  w  zakresie
promowania i wdrażania prawidłowych metod wychowawczych w stosunku do dzieci w rodzinach
zagrożonych przemocą w rodzinie w Powiecie Wałbrzyskim na lata 2019-2023– projekt uchwały
stanowi załącznik nr 6 do protokołu. Powiedziała, że program zakłada wdrożenie najważniejszych
celów  szczegółowych:  zwiększenie  świadomości  społecznej,  dotyczącej  zagrożeń  płynących  z
przemocy  w  rodzinie,  zapewnienie  specjalistycznej  pomocy  dzieciom  –  w  tym  zagrożonym
przemocą  domową  oraz  udzielania  wsparcia  i  pomocy  rodzinie,  w  tym  będącej  w  sytuacji
przemocy  domowej.  Powiedziała,  że  zakłada   się,  że  przy  monitoringu  i  ewaluacji  zostanie
wykazane zmniejszenie skali przemocy na terenie powiatu wałbrzyskiego. 
Przewodniczący  Komisji  Oświaty,  Polityki  Społecznej  i  Promocji  Powiatu  Adam  Zdeb
otworzył dyskusję.



Uwag nie zgłoszono.
Przewodniczący Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Adam Zdeb poddał
pod głosowanie  pozytywne zaopiniowanie  projektu    uchwały Rady Powiatu  Wałbrzyskiego w
sprawie przyjęcia Powiatowego programu profilaktycznego w zakresie  promowania i  wdrażania
prawidłowych metod wychowawczych w stosunku do dzieci w rodzinach zagrożonych przemocą w
rodzinie w Powiece Wałbrzyskim na lata 2019-2023
W wyniku głosowania: 12 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się (12 radnych obecnych na sali obrad)
projekt  uchwały  Rady  Powiatu  Wałbrzyskiego  w  sprawie  przyjęcia  Powiatowego  programu
profilaktycznego w zakresie  promowania  i  wdrażania  prawidłowych metod wychowawczych w
stosunku do dzieci w rodzinach zagrożonych przemocą w rodzinie w Powiecie Wałbrzyskim na lata
2019-2023 został zaopiniowany pozytywnie. 

Ad 6
Kierownik Instytucjonalnej Pieczy Zastępczej w Powiatowym Centrum Pomocy Rodzinie w
Wałbrzychu  Magdalena  Kołodziejczyk przedstawiła  projekt  uchwały  Rady  Powiatu
Wałbrzyskiego w sprawie przyjęcia Powiatowego programu oddziaływań korekcyjno-edukacyjnych
dla osób stosujących przemoc w rodzinie w Powiecie Wałbrzyskim na lata 2019-2021.  Zgodnie z
zapisem art. 6 ust. 4 pkt 2 ustawy z dnia 29 lipca 2005 r. o przeciwdziałaniu przemocy w rodzinie
(Dz.  U.  z  2015  r.  poz.  1390)  do  zadań  powiatu  należy  opracowanie  i  realizacja  oddziaływań
korekcyjno-edukacyjnych  dla  osób  stosujących  przemoc  w  rodzinie.  Powiatowy  program
oddziaływań korekcyjno -  edukacyjnych dla  osób stosujących przemoc w rodzinie  w Powiecie
Wałbrzyskim  na lata 2019 - 2021, jest spójny z ustawodawstwem krajowym oraz strategicznymi
dokumentami  o  charakterze  lokalnym,  w  tym  z  Powiatowym  programem  przeciwdziałania
przemocy w rodzinie oraz ochrony ofiar przemocy w rodzinie na lata 2018-2025. Celem głównym
programu jest powstrzymanie sprawców i zakończenie przemocy w rodzinie. Cel ten ma zostać
osiągnięty  poprzez  zmianę  postaw  osób  stosujących  przemoc  w  rodzinie  przez  poddanie  ich
oddziaływaniom korekcyjno-edukacyjnym. Bezpośrednimi adresatami programu są osoby dorosłe,
stosujące  przemoc   i  zamieszkujące  na  terenie  Powiatu  Wałbrzyskiego.  Program  wymaga
współpracy lokalnych instytucji. Realizację programu zaplanowano na lata 2019-2021, wskazano
również  źródła  jego  finansowania.  Oczekuje  się,  że  wykonanie  programu  przyczyni  się  do
usprawnienia  systemu  przeciwdziałania  przemocy,  ograniczenia  skali  problemu  przemocy  w
rodzinie  oraz  poprawy  kondycji  rodzin  z  Powiatu  Wałbrzyskiego.  Z  powyższych  względów
podjęcie uchwały jest konieczne i uzasadnione.
Przewodniczący  Komisji  Oświaty,  Polityki  Społecznej  i  Promocji  Powiatu  Adam  Zdeb
otworzył dyskusję.
Radna Ramona Bukowska zapytała w jakich gminach wdrażany był omawiany program.
Kierownik Instytucjonalnej Pieczy Zastępczej w Powiatowym Centrum Pomocy Rodzinie w
Wałbrzychu Magdalena Kołodziejczyk odpowiedziała, że wszystkie gminy zostały zaproszone do
współpracy, a w tym także Ośrodki Pomocy Społecznej, kuratorzy i inne instytucje zajmujące się
przeciwdziałaniem przemocy w rodzinie. 
Radny Bogusław Uchmanowicz zapytał ile zanotowano osób stosujących przemoc w rodzinie.
Kierownik Instytucjonalnej Pieczy Zastępczej w Powiatowym Centrum Pomocy Rodzinie w
Wałbrzychu Magdalena Kołodziejczyk odpowiedziała, że nie dysponuje takimi danymi. Dodała,
że do programu zgłosiło się na początku 20 osób, z których tylko 4 ukończyły go.
Przewodniczący Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Adam Zdeb poddał
pod  głosowanie  pozytywne  zaopiniowanie  projektu   uchwały  Rady  Powiatu  Wałbrzyskiego  w
sprawie  przyjęcia  Powiatowego  programu  oddziaływań  korekcyjno-edukacyjnych  dla  osób
stosujących przemoc w rodzinie w Powiecie Wałbrzyskim na lata 2019-2021. 
W wyniku głosowania: 12 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się (12 radnych obecnych na sali obrad)
projekt  uchwały  Rady  Powiatu  Wałbrzyskiego  w  sprawie  przyjęcia  Powiatowego  programu
oddziaływań  korekcyjno-edukacyjnych  dla  osób  stosujących  przemoc  w  rodzinie  w  Powiecie
Wałbrzyskim na lata 2019-2021  został zaopiniowany pozytywnie. 



Ad 7
Członek Zarządu Powiatu Wałbrzyskiego Mirosław Potapowicz  przedstawił projekt  uchwały
Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wystąpienia Powiatu Wałbrzyskiego ze Stowarzyszenia
Lokalna Organizacja Turystyczna Aglomeracja Wałbrzyska z siedzibą w Wałbrzychu.

Powiat  Wałbrzyski  jest  jednym  z  największych  członków  Stowarzyszenia  Lokalna
Organizacja  Turystyczna  Aglomeracja  Wałbrzyska  z  siedzibą  w  Wałbrzychu,  a  mimo  tego
przedstawiciele Powiatu nie zasiadają w zarządzie organizacji, co w konsekwencji powoduje, że
interes Powiatu Wałbrzyskiego jako jej  członka nie jest właściwie reprezentowany przez zarząd
organizacji.

Działania zarządu skupiają się w głównej mierze na przygotowywaniu ulotek promujących
Aglomerację Wałbrzyską z pominięciem powiatu wałbrzyskiego. Zarząd nie stwarza płaszczyzny
współpracy  na  arenie  ogólnopolskiej  czy  międzynarodowej  tak,  aby  podmioty  prowadzące
działalność  turystyczna  i  usługi  okołoturystyczne  mogły  w  należyty  sposób  wypromować  i
zareklamować swoja ofertę. Wielokrotnie na spotkaniach roboczych próbowaliśmy zwrócić uwagę
na konieczność rozważenia wspólnej oferty turystycznej członków lotu, szkoleń dla przewodników
turystycznych, zewidencjowania szlaków turystycznych, opracowania wspólnej oferty turystycznej,
stworzenia  punktów informacji  turystycznej  LOT,  organizacji  targów turystycznych  na  naszym
terenie,  konferencji  i  seminariów  tematycznych,  lecz  nasze  działania  nie  przyniosły  żadnych
efektów.
Zwrócił uwagę m.in. na fakt, ze w wydanym przez Aglomerację przewodniku turystycznym nawet
nie ujęto gminy Boguszów-Gorce, która wchodzi w skład powiatu wałbrzyskiego. Przypomniał, że
składka powiatu wynosi 8.000 zł. Wyraził opinię, że powiat we własnym zakresie może bardziej
efektywnie wypromować walory swojego regionu.
Starosta  Wałbrzyski  Krzysztof  Kwiatkowski  nadmienił,  że  gminy  mają  ustaloną  składkę
członkowską  na  poziomie  2.000  zł.  Zwrócił  uwagę  na  to,  że  LOT promuje  miejsca,  które  są
powszechnie  znane.  Wyraził  opinię,  że  należałoby  się  obecnie  skupić  na  promocji  atrakcji
turystycznych powiatu wałbrzyskiego mniej uczęszczanych i mniej znanych, m.in. po to, aby przy
okazji wypromować bazę agroturystyczną. 
Przewodniczący  Komisji  Oświaty,  Polityki  Społecznej  i  Promocji  Powiatu  Adam  Zdeb
otworzył dyskusję.
Radny Bogdan Stochaj zaapelował, aby przed podjęciem ostatecznej decyzji o wystąpieniu z LOT
Aglomeracji Ziemi Wałbrzyskiej zaprosić przedstawiciela zarządu tej organizacji i posłuchać jego
stanowiska.
Członek Zarządu Powiatu Wałbrzyskiego Mirosław Potapowicz  powiedział,  że  według jego
opinii działalność LOT nastawiona jest na kreowanie i promowanie swojej polityki, a nie polityki
promocyjnej starostwa i całego powiatu.  
Radna Ewa Dorosz powiedziała, że promocja tzw. sztandarowych i stałych atrakcji turystycznych
powinna  stale  się  odbywać,  z  uwagi  na  fakt,  że  te  miejsca  oferują  cały  czas  coś  nowego.
Podkreśliła, że jeżeli powiat wyjdzie z tej organizacji, to kwota 8.000 zł, którą dotychczas płacił za
członkostwo, nie będzie wystarczająca na promocję 8 gmin powiatu wałbrzyskiego. Nadmieniła,że
należałoby najpierw wysłuchać przedstawiciela  LOT.  Wyraziła  wątpliwości  odnośnie  wyrażenia
zgody przez mieszkańców, włodarzy czy radnych gmin ościennych na wyjście z przedmiotowej
organizacji. Zaapelowała o wycofanie procedowania tego punktu podczas bieżącego posiedzenia
komisji i zaproszenie prezesa LOT celem zapoznania się z jego stanowiskiem. 
Radna Ramona Bukowska podzieliła opinię radnej Ewy Dorosz oraz radnego  Bogdana Stochaja.
Radna Jolanta Woźniak zapytała czy kwota 8.000 zł wystarczy na promocję powiatu.
Członek  Zarządu  Powiatu  Wałbrzyskiego  Mirosław  Potapowicz   wyjaśnił,  że  będą  to
dodatkowe środki, dzięki którym możliwa będzie bardziej skuteczna promocja regionu.
Radny Bogdan Stochaj poddał pod rozwagę zmianę przedstawiciela powiatu na spotkaniach LOT
Aglomeracji Wałbrzyskiej. 
Radna Ramona Bukowska zapytała czy można jeszcze negocjować kwotę członkowską
Członek  Zarządu  Powiatu  Wałbrzyskiego  Mirosław  Potapowicz  wyjaśnił,  że  składka



uzależniona jest od liczby mieszkańców na terenie danego obszaru.
Radny Leonard Górski zapytał jakie projekty zgłaszane były do LOT.
Naczelnik Wydziału Organizacyjnego, Promocji i Oświaty Aneta Błaszkiewicz  wyjaśniła, że
jako członek organizacji zgłaszane było, że to, czym LOT się obecnie zajmuje nie jest zadaniem
organizacji o takim zasięgu. Priorytetem powinno być promowanie nie tylko członków LOT, ale
całego terenu. LOT powinien stworzyć możliwość promocji   podmiotom, które znajdują się na
terenie  innych członków LOTu.  Zaznaczyła, że powiat zwracał o się o możliwość zorganizowania
targów turystycznych,  szkolenia  przewodników,  które  miałoby na  celu  poszerzenia  ich  wiedzy
o nowych atrakcyjnych miejscach na terenie powiatu – niekoniecznie tych „flagowych”.  Dodała, że
powiat  apelował  także,  aby  spotkania  LOT odbywały  się  na  terenie  obiektów,  należących  do
członków   organizacji,  co  zostało  uwzględnione  i  jest  praktykowane.  Dodała,  że  zdaniem
przedstawicieli powiatu, środki LOT nie są racjonalnie wydatkowane.  
Radny Bogdan Stochaj powiedział, że  odrzucenie propozycji realizacji wspomnianych projektów
jest  także  potwierdzeniem  konieczności  spotkania  się  z  przedstawicielem  władz  LOT  i
wyjaśnieniem wszelkich wątpliwości. 
Więcej uwag nie zgłoszono.
Przewodniczący Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Adam Zdeb poddał
wniosek radnej Ewy Dorosz pod głosowanie, w którym zwraca się o wycofanie z porządku obrad
zaopiniowania  projektu  uchwały  Rady Powiatu  Wałbrzyskiego  w  sprawie  wystąpienia  Powiatu
Wałbrzyskiego  ze  Stowarzyszenia  Lokalna  Organizacja  Turystyczna  Aglomeracja  Wałbrzyska  z
siedzibą  w  Wałbrzychu  i  zaproszenia  na  najbliższe  posiedzenie  przedstawiciela  zarządu
Stowarzyszenia Lokalna Organizacja Turystyczna Aglomeracja Wałbrzyska.
Wniosek nie  został  podjęty w wyniku głosowania:  5  za,  7  przeciw,  0 wstrzymujących się  (12
radnych obecnych na sali obrad). 
Przewodniczący Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Adam Zdeb poddał
pod  głosowanie  pozytywne  zaopiniowanie  projektu  uchwały  Rady  Powiatu  Wałbrzyskiego  w
sprawie wystąpienia Powiatu Wałbrzyskiego ze Stowarzyszenia Lokalna Organizacja Turystyczna
Aglomeracja Wałbrzyska z siedzibą w Wałbrzychu.
W wyniku głosowania:  7 za, 5 przeciw, 0 wstrzymujących się (12 radnych obecnych na sali obrad)
projekt uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wystąpienia Powiatu Wałbrzyskiego ze
Stowarzyszenia  Lokalna  Organizacja  Turystyczna  Aglomeracja  Wałbrzyska  z  siedzibą  w
Wałbrzychu został zaopiniowany pozytywnie. 

Ad 8
Radna  Ewa  Dorosz  przedstawiła  projekt  pn.  „Edukacja  przez  inspiracje  i  podróże”,  który
przygotowała wspólnie z radnym Łukaszem Kazkiem. Powiedziała, że przedmiotowy projekt ma na
celu, aby każde dziecko z powiatu wałbrzyskiego miało możliwość odwiedzenia obecnej i dawnej
stolicy Polski.  W projekcie  wezmą udział  dzieci  od 12 do 16 roku życia,  w liczbie 10 osób z
każdego  miasteczka  powiatowego,  proporcjonalnie  do  liczebności  dzieci  w  danej  placówce
oświatowej. Przewidziany roczny  koszt projektu to ok. 20 tyś zł. 
Starosta Wałbrzyski Krzysztof Kwiatkowski  zauważył, że w przedmiotowym wniosku brakuje
źródła finansowania oraz brakuje dokładnych kryteriów wybierania beneficjentów, jeśli chodzi o
wyrównywanie  szans.  Zawnioskował,  aby  pochylić  się  nad  tym  tematem  na  najbliższym
posiedzeniu komisji. 
Radny Leonard Górski opuścił posiedzenie komisji – 11 radnych obecnych  (godz.12.43).
Przewodniczący Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Adam Zdeb poddał
ww.  wniosek  pod  głosowanie.  W wyniku  głosowania  11  za,  0  przeciw,  0  wstrzymujących  się
(11 radnych obecnych) wniosek został podjęty. 
Radna  Ewa  Dorosz  nawiązała  do  złożonego  przez  siebie  wniosku,  który  dotyczył  realizacji
budowy chodnika na ternie gminy Głuszyca. 
Starosta  Wałbrzyski  Krzysztof  Kwiatkowski  przypomniał,  że  zarząd  stwarza  możliwość
realizacji budowy chodników wspólne z gminami, przy kryterium 400 m, natomiast dofinansowanie



zostało zwiększone dwukrotnie. Przypomniał, że dotychczas była to kwota 20 tyś zł, zaś  od roku
bieżącego została ona zmieniona na kwotę 40.000 zł.  Podkreślił  jednocześnie, że takich miejsc,
które wymagają budowy chodnika jest wiele na terenie powiatu wałbrzyskiego. Starosta mówił też
o priorytetach, jakim są obecnie chociażby obiekty inżynieryjne, których jest 85 na terenie powiatu
wałbrzyskiego, drogi do miejsc turystycznie popularnych oraz drogi dojazdowe do domostw, które
również wymagają naprawy. 
W związku z brakiem dalszych uwag  Przewodniczący Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i
Promocji Powiatu Adam Zdeb zamknął posiedzenie Komisji. Na tym protokół zakończono.
Protokół sporządziła:
Anna Gromniak                 

 
      Przewodniczący

Komisji Oświaty Polityki Społecznej 
    i Promocji Powiatu 
        /-/  Adam Zdeb
       

Załączniki do niniejszego protokołu dostępne są w Biurze Rady. 
Integralną część protokołu stanowi nagranie przechowywane na nośniku CD. 


